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ادامه از صفحه 2
اگر ما بتوانیم این مجموعه را تجزیه کنیم و در هر فرصت  زمانی، روی 
بخشی از مسائل مهم آن تکیه  بیشتری در کشور انجام بگیرد، مطمئناً 

خواهیم توانست نتایج خوبی از آن بگیریم.
 -در س��ال ۹۵ کاره��ای خوبی انج��ام گرفت. حق این اس��ت که به 
تلاش هایی که مس��ئولان محترم انج��ام داده اند بپردازی��م و از آنها 
قدردانی بکنیم. در اوایل سال گذش��ته که بنده در همین جلسه  اول 
س��ال تأکید زیادی روی کارگاه های کوچک و متوس��ط کرده بودم، 
مسئولین تصمیم گرفتند که به کارگاه های کوچک و متوسط کمک 
کنند؛ 1۵ هزار میلیارد تومان بودجه گذاشتند برای اینکه مثلًا حدود 
20 هزار کارگاه کوچک را تحرک ببخشند و فعال کنند و از رکود خارج 
کنند، اقدام هم کردند، البته یک  قدری دیر ش��د لکن بالاخره اقدام 
شروع شد و انجام گرفت. خب این اقدام، اقدام خوبی بود منتها در هر 

کار خوبی، آنچه لازم است، نظارت و استمرار است.
اگر چنانچه نظارت لازم و توجه و دقت لازم در ادامه  کار انجام نگیرد، 
کار به سرانجام نمی رسد یا به سرانجام  مطلوب نمی رسد. من توضیح 
خواستم از کسانی که دست اندرکار این قضیه بودند و از طرق مختلف، 
از لحاظ میدانی تفحص کردم، ]فهمیدم[ خب کار پیش رفته اس��ت 
منتها نه به آن اندازه ای که هزینه ش��ده. کار پیش��رفت هایی داشته 
است منتها آن جوری که مورد نظر است و باید پیش می رفت و انجام 
میگرفت، انجام نگرفته اس��ت. باید کاری کنیم که تدابیر مسئولان و 

سیاست های اجرایی  مسئولان بتواند به نتایج نهایی برسد.
 -امروز مش��کلات ما در زمینه  بخشی از شاخص ها، مشکلات زیادی 
است. بعضی از شاخص ها خوب است. فرض بفرمایید که شاخص تورم 
کاهش نشان می دهد که این خوب است، اما شاخص بیکاری افزایش 
نشان می دهد یعنی بیکاری بیشتر شده است. اینها آمارهای رسمی 
خود مسئولین است. یا رشد اقتصادی، مثبت نشان می دهد اما رشد 
سرمایه گذاری، منفی است که این یکی از عیوب اساسی و بزرگ است 
یا مثلًا در بعضی از بخش ها -مثل بخش نفت- پیشرفت داریم، ]اما[ در 
بعضی از بخش های دیگر -مثل بخش معدن، مثل مسکن- عقب رفت 
داریم. یعنی آمارهای رسمی انسان را قانع نمی کند به اینکه حرکت 

عمومی به سمت رفع مشکلات اقتصادی است.
-حالا از گذش��ته عبور کنیم، به آینده نگاه کنیم. آنچه بنده در مورد 
آینده به عنوان نقطه  اولوی��ت  دار و کلیدی به آن نگاه می کنم، عبارت 
اس��ت از تولید، تولید ملی، تولید داخلی. توصیه  بنده، خواسته  بنده، 
مطالبه  بنده، تکیه  روی تولید داخلی است. تولید داخلی یک کلید واژه 
اس��ت. اینها را عرض می کنیم تا اولاً چون در محضر ملت ایران این 
حرف ها دارد گفته می شود، مسئولین محترم به این توجه کنند و روی 
آن تکیه کنند، ثانیاً افکار عمومی مردم هم در همین جهت مطالبه گر 
باشد، مطالبات مردم هدایت بشود به این سمتی که مورد توجه و مورد 
تعرض  امروز ماست. من این جور احساس می کنم که اساس کار فعلًا 
برای این برهه  از اقتصاد کشور، مسئله  تولید ملی و تولید داخلی است. 
این یک کلید واژه است، س��رفصل های متعددی از این مسئله ناشی 
می ش��ود. اگر ما توانس��تیم تولید داخلی را رونق بدهیم، اشتغال به 
وجود می آید و مشکل بیکاری -که یکی از مصیبت های امروز کشور 
ما بیکاری جوانان است و نرخ بیکاری، بالاست- برطرف خواهد شد یا 

کاهش پیدا خواهد کرد.
سوم، مصرف نش��دن ارز  بااهمیت که ارز کش��ور -که دارای اهمیت 
است- برای کالاهای مصرفی، مصرف نخواهد شد، هزینه نخواهد شد. 
بعد، به کار افتادن پس اندازهای راکد ]برای[ آنهایی که پس انداز دارند، 
اگر در کشور تولید رونق پیدا بکند، پس  اندازهایی که راکد هستند، به 

گردش می افتند و خودشان برای کشور تولید ثروت می کنند.
 جهش صادرات، اگر تولید باشد، صادرات هم جهش پیدا خواهد کرد و 
باز برای کشور ایجاد ثروت و تولید ثروت خواهد کرد. یک فایده  دیگر، 
کم رنگ شدن مسابقه  به رخ کشیدن مارک های خارجی ]است[. امروز 
یکی از بلاهای اجتماعی و اخلاقی بزرگ ما این است که مارک های 
خارجی را به رخ هم می کشیم، این لباس، این کفش، این کیف، این 
محصول، مال فلان کارخانه  معروف خارجی است. بنده به رخ دیگری 
می کشم، او به رخ دیگری می کشد، یک مسابقه ای در این مورد به راه 
می افتد، ما در واقع، این بلای فرهنگی و این مشکل فرهنگی را به وسیله  

رونق تولید می توانیم در کشور کم کنیم یا جلویش را بگیریم.
 یکی از فواید تولید، از بین رفتن یا کم شدن مشکلات و ناهنجاری های 
اجتماعی است، بیکاری موجب فساد است، موجب تأخیر ازدواج است، 
موجب اعتیاد است، اگر بیکاری وجود نداشته باشد، اینها هم از بین 

می رود؛ تولید می تواند علاج اینها هم محسوب بشود.
 ایجاد نشاط ملی، خود  تولید در کش��ور وقتی راه بیفتد، یک نشاط 
عمومی و ملی به وجود م��ی آورد که این خودش یک عامل مهمی در 
پیشرفت کشور است. ظرفیت های معدنی کشور -که امروز متأسفانه 
خیلی در این زمینه عقب هستیم- به کار می ا فتد و می توانیم از منابع 
خدادادی که خدای متعال به این ملت بخشیده است، استفاده کنیم. 
این چند عنوان و سرفصل است، اگر شما فکر کنید، باز سرفصل های 
دیگری هم پیدا می کنید؛ اینها هم��ه نتایج و آثار و فواید رونق  تولید 

در کشور است.
 خب، ما یک کلمه می گوییم تولید -تولید ملی، تولید داخلی- اما خب 
امکاناتی لازم دارد، آیا ما این امکانات را داریم یا می توانیم به دس��ت 
بیاوریم؟ جواب بنده این است که بله. ما این امکانات را امروز هم داریم، 
بعضی را بالفعل داریم، بعضی را می توانیم به دست بیاوریم. این امکانات 
عمدتاً نیروی انسانی است، مهارت است، سرمایه است و ابزار  کار  لازم 
و پیشرفته است، اینها چیزهایی است که برای یک تولید موفق در یک 
کشور مورد نیاز است. من معتقدم که ما بعضی  از این وسایل و امکانات 
را الان بالفعل در کشور داریم، بعضی را هم می توانیم در کشور به وجود 

بیاوریم، بدون اینکه دشواری زیادی داشته باشد.
 -اما نیروی انس��انی، عرض کردیم که ۳۳ میلیون ]نفر[ از جمعیت 
کشور در س��نین کارند، یعنی سنشان از 1۵ س��ال تا 40 سال است. 
البته آن کسانی که توانایی کار دارند بیشترند، یعنی از 1۵ سال تا ۶۵ 
سال -که ۶۵ سال را مثلًا دوران ازکارافتادگی به حساب می آورند- ۵۵ 
میلیون ]نفر[ جمعیتند اما آن که جوان محسوب می شود و می تواند 
در میدان  کار فعالی��ت کند، لااقل ۳۳ میلیون نی��روی کارند. ما 10 
میلیون تحصیلکرده  دانشگاهی داریم، نزدیک به ۵ میلیون دانشجو 
داریم، اینها ثروت است برای کشور. کسانی که مطلع بودند، به ما اطلاع 
دادند که تعداد متخصصین مهندسی در کشور ما جزو اولین ردیف های 
تعداد مهندسین در کشورهای دنیا -حتی در کشورهای پیشرفته و 

بزرگ- است، یعنی امکانات از لحاظ انسانی، این قدر بسیار است.
 س��رمایه؛ یکی از چیزهایی که برای تولید لازم است، سرمایه است. 
غالباً گفته می ش��ود که ما س��رمایه  لازم برای اینک��ه تولیدکننده را 
بتوانیم به تولید وادار کنیم نداریم، بن��ده این را قبول ندارم. علاوه بر 

امکانات شخصی -که اشخاص خودشان امکاناتی دارند- دولت توانسته 
است صندوق توسعه  ملی را به وجود بیاورد. من یک توضیحی درباره  
صندوق توسعه  ملی بدهم: این جزو سیاست هایی بود که از چند سال 
قبل از این، در ضمن سیاست های کلی گنجانده شد و دولت ها اجبار 
پیدا کردند که صندوق توس��عه  ملی را در برنامه هایش��ان بگنجانند. 
صندوق توسعه  ملی چیست؟ معنای صندوق توسعه  ملی این است که 
از درآمد نفت کشور -نفتی که بدون اینکه ارزش افزوده ای تولید کند ، 
از چاه درمی آوریم و می فروشیم- هرسال یک درصدی کنار گذاشته 
بشود که وابس��تگی اقتصاد کشور به نفت کم بش��ود. گفتیم اول 20 
درصد، بعد بر این 20 درصد، هر سال اندکی ]یعنی[ ۳ درصد اضافه 
می شود؛ اگر این ۳ درصدها را تاکنون بنا بود اضافه بکنیم ، امسال باید 
۳۶ درصد از درآمد نفت، صرف صندوق توس��عه  ملی می ش��د یعنی 
نگهداری می شد در صندوق توسعه  ملی که کشور از وابستگی به نفت 
به این اندازه نجات پیدا می کرد و این وقتی پیش برود، در ظرف چند 
سال دیگر، نفت به کلی از اقتصاد کشور جدا خواهد شد که این برای 
کشور یک فرصت بزرگ و یک فوز عظیم است. یکی از بدبختی های 
کشور ما و بعضی از کشورهای دیگر، این است که اقتصادشان وابسته  
به نفت اس��ت؛ اختیار نفت هم دست کش��ورهای تولیدکننده  نفت 
نیست، دست مصرف کننده ها است، دست قدرت های جهانی است، 
آنها هس��تند که قیمت می گذارند، بالا می برند، پایین می آورند. در 
واقع تولیدکننده  نفت در این مورد، در مقابل قدرت ها منفعل است. 
اگر کش��وری بتواند اقتصاد خودش را از نفت جدا بکند و دارای نفت 
هم باشد، این کشور قطعاً پیشرفت چندبرابر خواهد کرد. این صندوق 
توسعه  ملی به این منظور به وجود آمد، البته در سال ۹4، مسئولین 
دولتی گفتند درآمدهای نفتی کم شده است -هم فروش کم بوده، هم 
قیمت نازل بوده است- درخواست کردند، اظهار ضرورت کردند که از 
اختیارات رهبری استفاده کنند که آن 20 درصد اضافه نشود، فقط 
20 درصد را بگیرند، ما هم قبول کردیم و این اجازه را به دولت دادیم 
که بتوانند فقط 20 درصد را در صندوق ذخیره کنند. این صندوق برای 
این است که به بخش خصوصی -یعنی به تولیدکننده  داخلی- پول 
بدهد و به او توانایی بدهد تا بتواند کار تولید را راه بیندازد، این ش��د 
سرمایه. یعنی توانمند کردن بخش خصوصی از طریق صندوق توسعه  
ملی، یک چیز خیلی لازمی است. صندوق توسعه  ملی را به عنوان یک 
فرصت برای کشور باید به حساب آورد، این فرصت می تواند در خدمت 
تولید قرار بگیرد و باید در خدمت تولید قرار بگیرد، یعنی تولیدکننده  
داخلی می تواند از این صندوق با سیاس��ت ها و برنامه ریزی درس��ت 
دولت ها اس��تفاده کند. نیروی انسانی آن جور، س��رمایه هم این جور 

]تأمین می شود[.
 ابزار کار، بعضی می گویند ما ابزارهای مدرن نداریم، ابزارهای پیشرفته 
نداریم؛ بنده عرض می کنم: جوان ایرانی که می تواند غنی سازی اورانیوم 
را در ظرف مدت کوتاهی از ۳/۵ درصد به 20 درصد برس��اند -که این 
کار بسیار بزرگی بود که در کشور انجام گرفت و من این را در سخنرانی 
عمومی گفته ام که عمده  مش��کل غنی س��ازی اورانیوم، بین همان ۳ 
درصد یا ۳/۵ درصد با 20 درصد است. وقتی کشوری این توانایی را پیدا 
کرد که غنی سازی اورانیوم را به 20 درصد برساند، به راحتی می تواند 
تا ۹۹ درصد برود؛ عمده  مشکل در اینجاست؛ این قطعه  مشکل کار را، 
جوانان دانشمند ما، در مدت کوتاهی که ما شاهد بودیم ]گذراندند[ و 
توانستند این راه را طی کنند و غنی سازی را از ۳/۵ درصد به 20 درصد 
برس��انند- آن جوانی که می تواند این جور حرک��ت علمی عظیمی را 
انجام بدهد یا می تواند در ساخت موشک و هواپیما با وجود تحریم های 
بسیار سخت بین المللی کاری بکند که افسر صهیونیست، مدیر نظامی 
صهیونیست می گوید من با ایرانی ها دشمنم، اما نمی توانم خودم را از 
تحسین  کاری که اینها کردند باز بدارم، ]اینها[ کار بزرگی انجام دادند، 

خب جوانی که می تواند آن جور موشک درست کند، آن جور هواپیما 
درست کند، آن جور سلاح نظامی درست کند، سلاح پیشرفته درست 
کند، دشمن را بترساند، می تواند غنی سازی اورانیوم را از ۳/۵ درصد به 
20 درصد برساند، این جوان نمی تواند ماشین را برای تولید خودرو یا 
فلان موضوع دیگر پیشرفت بدهد و پیش ببرد؟ چرا نمی تواند؟ جوان 
ما توانایی اش را دارد؛ نیروی انسانی ما، مغز متفکر و فعال جوان باسواد 
و بااس��تعداد و تحصیلکرده  ایرانی، آماده است برای این کارها؛ خیلی 
کارها را می توانیم انجام بدهیم. میدان را باز کنیم برای جوانها، جوان ها 
بسیاری از گره های بزرگ و مشکل ما را می توانند حل کنند و باز کنند. 
دانشگاه های ما تشنه  همکاری با دستگاه های صنعتی ما هستند. بنده از 
چند سال قبل، همکاری صنعت و دانشگاه را توصیه کردم، البته مقداری 
هم انجام گرفته، در بخش های نظامی خیلی خوب انجام گرفته است، 
در بعضی از بخش های دیگر همین جور. دانشگاه های ما می توانند کمک 
کنند، ]این[ هم برای دانش��گاه ها خوب است، هم برای پیشرفت علم 
خوب است، هم برای صنایع ما خوب است، بنابراین ما در تولید، مشکلی 
از لحاظ امکانات نداریم؛ هم نیروی انسانی را داریم، هم می توانیم ابزار 
کار پیشرفته تهیه کنیم، هم سرمایه گذاری می توانیم بکنیم به وسیله  
صندوق توسعه  ملی و امثال اینها و ثروت های خود مردم. بنابراین تولید، 

عملی است، امکانات تولید در کشور وجود دارد.
 -اما الزاماتی هم هست. یک وظایفی اس��ت که همه  ما باید به عهده 
بگیریم. هم آحاد ملت، هم مسئولین دولتی، هم مسئولین قضایی، هم 
مسئولین قوه  مقننه یک وظایفی دارند، الزاماتی دارند، این الزامات را 
اگر انجام بدهند، تولید ]رونق می گیرد[. من حالا مقداری از این الزامات 
را عرض می کنم، م��ن می گویم، برای اینکه این اف��کار عمومی مردم 
نسبت به این مسئله آگاه بشوند و بدانند، ما بن بست نداریم. ما راهی که 
نتوانیم حرکت کنیم و پیش برویم نداریم. ما می توانیم پیش برویم، یک 
خرده باید به خودمان تحرک ببخشیم. یکی از الزامات، مدیریت کارآمد 
و متعهد و متدین است. مسئولان بالای کشور، برای بخش هایی که به 
تولید ارتباط پیدا می کند، مدیریت های کارآمد بگذارند، مدیریت های 
بانشاط، با حال؛ مدیریت های علاقه مند، پرانگیزه، قوی. یکی از الزامات 

این است که ]این[ دست  مسئولان ارشد کشور است.
 یکی از کارها، دخالت دادن مردم در کار تولید است. مردم باید در کار 
تولید ]دخالت داده بشوند[. ما سیاست های اصل 44 را که چند سال 
پیش ابلاغ کردیم، همه  کسانی که در مسائل اقتصادی صاحبنظر بودند 
گفتند این یک انقلاب در کار سیاسی است. خب همین را دنبال کنند، 
مردم را دخالت بدهند. جمهوری اسلامی در کار جنگ و دفاع از کشور 
-که معمولاً کار جنگ و دفاع از کشور و دفاع از مرزها کار دولت هاست، 
کار مردم نیست؛ کار ارتش هاست، کار دولت هاست- با مدیریت درست 
و با گزینش های صحیح توانست مردم را بسیج کند، وارد این میدان 
کند و جنگ را ببَرد. وقتی مردم در کار دفاع از مرزها وارد میدان شدند 
-کاری که مربوط به دولت ها و مربوط به ارتش هاست- توانستند پیش 
بروند. بسیاری  از برجستگان نظامی ما، مردمی و بسیجی اند، بسیجی 
بودند و بسیجی هم مبارزه کردند، بسیجی هم شهید شدند خب کار 
اقتصاد به طریق اولی]همین طور است[. کار اقتصاد یک کار مردمی 
است، اگر در زمینه  مس��ائل اقتصادی مردم را در میدان وارد بکنیم و 
مردم نقش آفرین بشوند در میدان اقتصاد و میدان تولید، یقیناً پیش 

خواهد رفت. این هم یکی دیگر از الزامات.
 یکی از الزامات، صادرات است که مسئولین دولتی باید فعال بشوند. 
گزارشی به دست من رسید از مس��ئولین دولتی که متأسفانه عمده  
صادرات کشور ما بلکه عمده  معاملات تجاری ما از صادرات و واردات، 
با پنج یا شش کشور اس��ت، خب این خطاس��ت، این خلاف اقتصاد 
مقاومتی اس��ت. ما در بندهای اقتصاد مقاومت��ی روی این هم تکیه 
کرده ایم. یکی از سیاست های اقتصاد مقاومتی همین است؛ گسترش 

صادرات و گس��ترش طرف های صادراتی ما. اینکه ما به پنج کشور یا 
شش کشور اکتفا بکنیم و خودمان را محدود بکنیم ]صحیح نیست[، 
این تحرک مس��ئولین را لازم دارد؛ چه در سیاست خارجی، چه در 

بخش های دیگر.
 یکی دیگر، امنیت سرمایه گذاری است که این کار ضابطین قوه  قضائیه 
و کار نیروهای امنیتی است، باید کاری کنند که امنیت سرمایه گذاری 
محفوظ باش��د. یکی از کارهای مهم، ثبات سیاست هاست؛ قوانین، 
قوانین دائماً در تغییر نباشد که این کار، کار مجلس شورای اسلامی 
اس��ت. اولاً مقررات و زوائد دس��ت وپاگیر را بردارند، ثانی��اً ثبات در 
قوانین ایجاد کنند و ه��ر روز یک قانون جدی��دی نیاورند که نتواند 

]سرمایه گذاری شود.[
 این مس��ئله  امنیت اقتصادی و امنی��ت س��رمایه گذاری که عرض 
کردم، خیلی مهم اس��ت. گاهی ما در این زمینه ها کوتاهی کرده ایم. 
فرض بفرمایید در یک نقطه ای از کش��ور، یک سرمایه گذاری و یک 
سروصدایی به پا می ش��ود، صداوس��یما هم وارد می شود و تبلیغات 
می کنند، مردم ]هم[ می آیند طلا و خانه و پول و همه چیزشان را خرج 
می کنند و صرف سرمایه گذاری می کنند، بعد معلوم می شود در آن 
تقلب بوده اس��ت! خب این خلاف امنیت اقتصادی است. باید امنیت 
تولید را حفظ کرد. بنابراین اینها چیزهایی اس��ت ک��ه جزو الزامات 

حتمی برای تولید است.
 -یکی از مسائل بسیار مهم در مسئله  تولید داخلی، احساس مسئولیت 
آحاد مردم اس��ت. حالا بنده طرف مردمم، من خواسته های مردم و 
مطالبات مردم را عرض می کنم اما این را هم مردم عزیز ما بدانند که 
کار، فقط به عهده  مسئولین نیست، ]بلکه[ کار به عهده  خود مردم هم 
هست. اینکه ما روی تولید داخلی تکیه می کنیم، خب حتماً مصرف 
داخلی هم مورد توقع اس��ت. چرا مردم به مص��رف تولیدات داخلی 
کم توجهی می کنند؟ البته خوش��بختانه در این اواخر یک کارهایی 
دارد انجام میگیرد؛ بعضی از فروش��گاه ها فقط تولید داخلی را عرضه 
می کنند. مصرف کننده  ایرانی برای آن چیزهایی که در داخل تولید 
می شود، ارجحیت قائل باشد و دنبال اسم خارجی و مارک خارجی و 

نام خارجی ندوند، یکی از توقعات این است.
 یکی از توقعات این است که جوان های عزیز ما واقعاً دنبال کار باشند 
و بی حالی و بی مسئولیتی وجود نداشته باش��د. یکی از کارهایی که 
واقعاً بر عهده  عموم مردم اس��ت، همین مس��ئله  احساس مسئولیت 
است،باید احساس مسئولیت بکنند. یک نمونه از بی مسئولیتی، این 
است که در کار برخی از اجناس و اقلام صادراتی -که در این زمینه به 
ما خبر می رسد- بعضی از صادر کننده ها کاری می کنند که آن مشتری  
بیرون  کشور را نسبت به تولید داخلی ما بدبین می کنند، مثل اینکه 
فرض کنید ما در جعبه  پرتقال، آن ]ردیف[ رو، پرتقال درشت و خوب 
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یکی از مسائل بسیار مهم در مسئله  تولید داخلی، 
احساس مس�ئولیت آحاد مردم اس�ت. حالا بنده 
طرف مردمم، من خواس�ته های م�ردم و مطالبات 
مردم را عرض می کن�م اما این را هم م�ردم عزیز 
ما بدانند که کار، فقط به عهده  مس�ئولین نیست، 
]بلکه[ کار ب�ه عهده  خود مردم هم هس�ت. اینکه 
ما روی تولید داخل�ی تکیه می کنی�م، خب حتماً 
مصرف داخل�ی هم مورد توقع اس�ت. چ�را مردم 
به مصرف تولیدات داخل�ی کم توجهی می کنند؟ 

در ام�ر انتخابات م�ر قان�ون باید عمل بش�ود. 
نتیج�ه  انتخاب�ات ملت هرچه ش�د، ای�ن معتبر 
اس�ت، این قانون اس�ت. بن�ده در انتخابات ها 
دخال�ت نمی کن�م؛ هیچ وقت به م�ردم نگفته ام 
و نمی گوی�م این کس را انتخ�اب کنید، آن کس 
را انتخ�اب نکنی�د. فقط ی�ک جا بن�ده دخالت 
می کنم و آن جایی اس�ت که کس�انی بخواهند 
در مقابل رأی م�ردم و انتخاب مردم بایس�تند 
و با مزاحم�ت در مقابل رأی م�ردم، رأی مردم 
را بش�کنند. هرک�س بخواه�د با نتیج�ه  آراي 
مل�ت دربیفت�د، بن�ده در مقابل�ش می  ایس�تم 

بچینیم، آن زیر پرتقال پوس��یده و ریز بگذاریم. آنچه در صادرات  ما 
انجام می گیرد، باید نماینده و نمودار حسن عمل و صحت عمل ایرانی 
باش��د، اگرچنانچه این جور عمل نکنیم، بی مسئولیتی است. ]وقتی[ 
جنس نامرغوب را بفرستیم، خب معلوم است که بازار صادراتی از بین 
خواهد رفت. بنده از کارآفرینان کشور دعوت می کنم که وارد میدان 

تولید و کار بشوند و ان شااالله در این زمینه کار انجام بدهند.
 دو مسئله  مهم در زمینه  تولید وجود دارد: یکی مسئله  واردات است، 
یکی مسئله  قاچاق است. من قبلًا هم این را گفته ام، تذکر داده ام، الان 
هم مجدداً عرض می کنم. واردات کالاهایی که در داخل به قدر کافی 
تولید می شود، باید به صورت یک حرام شرعی و قانونی شناخته بشود، 
آنچه در داخل تولید می شود، از خارج وارد نشود. اینکه ما نگاه کنیم 
ببینیم کالاهای مصرفی ما، از خوراک گرفته تا پوشاک تا وسایل منزل 
تا کیف و کفش بعضی از بانوان، تا وسایل مدرسه و دفتر و قلم و امثال 
اینها از خارج بیاید، این مایه   شرمندگی اس��ت! انسان احساس شرم 
می کند؛ هم در مقابل تولیدکننده  داخلی احساس شرم می کند، هم 
در مقابل آن کسی که این جنس را از بیرون برای ما می فرستد. با این 
امکاناتی که در کشور هس��ت، نگذاریم این راه به این شکل ادامه پیدا 
بکند، واقعاً جلوی واردات به معنای واقعی کلمه گرفته بشود. بعضی از 
اجناس اساسی هست که در داخل قابلیت تولید دارد اما درعین حال 
وارد می شود، درحالی که می ش��ود در اینجا تولیدش کرد، ولو امروز 
نداریم و امروز تولید نمی ش��ود اما قابل تولید کردن است. بنده چند 
سال قبل از این شنیدم که علوفه را وارد می کنند. گفتیم خب علوفه 
که واردکردنی نیس��ت، با این همه مراتع و مزارع و مانند اینها؛ گفتند 
علوفه احتیاج به فلان جنس دارد که این جنس در داخل کشور تولید 
نمی شود. گفتیم خب تولید کنید! یک جنس کشاورزی را -حالا بنده 
یادداشت دارم و اسمش هم مشخص است، نمی خواهم حالا به خصوص 
اسم بیاورم- می توان تولید کرد و در داخل قابل تولید است، خب تولید 
کنید که مجبور نباش��ید علوفه  گوس��فندان خودتان را از خارج وارد 

بکنید. ]پس[ یکی مسئله  واردات است که خیلی مهم است.
 یکی ]هم[ مسئله  قاچاق اس��ت. قاچاق کالاها بسیار مهم است. گفته 
می شود 1۵ میلیارد دلار صرف قاچاق می شود؛ این عدد، حداقلی است 
که امروز گفته می ش��ود، این خیلی رقم بالایی اس��ت، تا 20 میلیارد 
و 2۵ میلیارد هم گفته می ش��ود! اینها ضربه  به اقتصاد کش��ور است، 
جلوی قاچاق باید گرفته بش��ود، البته آن کسانی که مسئول مبارزه  با 
قاچاقند، سوراخ دعا را گم نکنند! ما می گوییم بروید با باندهای قاچاق 
مبارزه کنید. من می گویم از مبادی رسمی کشور که جنس قاچاق وارد 
می شود، آن کسی که مأمور این کار اس��ت، خیانت نمی کند، ]بلکه[ 
کوتاهی می شود، خیانت نیست. به بنده گزارش دادند که از فلان بندر 
-یک بندر مشخصی- در روز مثلًا ۳ هزار تا ۵ هزار کانتینر وارد کشور 
می ش��ود. از مجموع این ۳ هزار یا ۵ هزار، فق��ط 1۵0 کانتینر بازدید 
می شود! خب چرا؟ بقیه بازدید نمی ش��ود و می آید؛ وقتی داخل انبار 
رفت ، معلوم می شود که جنس قاچاق است که وارد شده است؛ ]آن هم[ 
از مبادی رسمی کشور! حالا آنچه از مرزهای غیررسمی وارد می شود که 
بحث دیگری است یا از مناطق آزاد همین جور، باید جلوی اینها گرفته 
بش��ود و می توانیم. من به رئیس جمهور محترم همین را گفتم و تذکر 
دادم که آن کس��انی که صاحبنظر و مطلعند، گفتند که ما می توانیم 
وسایلی بیاوریم که همین کانتینر را بدون اینکه احتیاج به توقف داشته 
باش��د، در حال عبور بازدید کند، خب این ابزار را به وجود بیاورند؛ اگر 
لازم است بخرند یا وارد کنند یا تولید کنند. ما می توانیم جلوی قاچاق را 
بگیریم. بنابراین یکی از مسائل مهم قاچاق است. مقصود ما این است، نه 
چیزهای جزئی، اینکه بروند در بازار رضای مشهد سراغ فلان فروشنده  
انگش��تر نقره که »تو قاچاق وارد کردی« یا دم  مرز، مثلًا فرض کنید 
]بروند س��راغ[ فلان خانواده را که با یک مختصر جنس کوچکی که از 
این  طرف مرز به آن  طرف ]می برد[، زندگی اش دارد می گذرد، مسئله 

اینها نیست، مسئله، آن حرکت عظیم قاچاق است.
در انتخابات مر قانون باید عمل شود

اما مس��ئله  انتخابات، برادران و خواهران عزیز! انتخابات در کش��ور ما 
بسیار مهم است، نه  فقط انتخاب ریاست جمهوری، انتخابات مجلس هم 
همین جور است، انتخابات شوراها هم همین جور است. انتخابات یکی 
از دو رکن مردم سالاری دینی است. مردم سالاری دینی روی دو ستون 
ایستاده است؛ یکی از این دو ستون رأی مردم است، انتخابات است. ما 
به برکت انتخابات به دنیا فخر می فروشیم. دشمنان برای کوبیدن ملت 
ایران و جمهوری اسلامی انتخابات ما را ندیده می گیرند و متهم می کنند. 
این نشان می دهد انتخابات خیلی مهم است. انتخابات بسیار مهم است. 
مایه  عزت ملی است. مایه  تقویت ملت ایران است، مایه  آبروی ملت ایران 
است. البته در باب انتخابات ان شاءاالله من باز هم صحبت خواهم کرد. 
آنچه امروز در]باره  [ مس��ئله  انتخابات عرض می کنم این است که این 
یک پدیده  اقتدارآفرین است. مردم دنیا، صاحب  نظران دنیا در مقابل 
فکر مردم  سالاری دینی که در دنیا مطرح شد، مجذوب شدند. در مقابل 
مکاتب گوناگون مثل لیبرالیسم و کمونیسم و فاشیسم و امثال اینها، امام 
بزرگوار مردم سالاری دینی را که همان جمهوری اسلامی است، وارد 
میدان کرد و ملت ها را و خواص را در همه  امکنه عالم، در همه  کشورهای 
دنیا مجذوب خود کرد. این مردم  سالاری دینی متکی است به انتخابات 
و باید در انتخابات واقعاً ملت ایران بدرخش��د. آنچه من عرض می کنم 
و در درجه  اول برای این حقیر مهم است، شرکت عمومی در انتخابات 
است و ]اینکه[ همه  آحادی که می توانند رأی بدهند و مشمول قانونند 
وارد انتخابات بشوند و انتخابات را پرش��ور کنند، این اولین خواسته و 

مهم ترین خواسته  ماست.
 آنچه در مورد انتخابات من عرض می کنم این است که در امر انتخابات 
مر قانون باید عمل بشود. نتیجه  انتخابات ملت هرچه شد، این معتبر 
است، این قانون است. بنده در انتخابات ها دخالت نمی کنم؛ هیچ وقت 
به مردم نگفت��ه ام و نمی گویم این کس را انتخ��اب کنید، آن کس را 
انتخاب نکنید. فقط ی��ک جا بنده دخالت می کنم و آن جایی اس��ت 
که کس��انی بخواهند در مقابل رأی مردم و انتخاب مردم بایستند و با 
مزاحمت در مقابل رأی مردم، رأی مردم را بشکنند. هرکس بخواهد 
با نتیجه  آراي ملت دربیفتد، بنده در مقابلش می  ایستم. در سال های 
گذشته و انتخابات های گذش��ته هم همین جور بوده، در سال ۷۶ در 
سال ۸4 در سال ۸۸ در س��ال ۹2؛ بعضی مقابل چش��م مردم بوده و 
مردم مطلع شده اند، بعضی را هم مردم مطلع نشده اند اما این حقیر در 
جریان قرار گرفته ام. در همه  این سال هایی که شمردم، کسانی بودند 
که می خواستند در مقابل انتخابات بایس��تند که در سال ۸۸ آشکار 
شد و آمدند در میدان اردوکش��ی کردند، و در آن سال های دیگر جور 
دیگری ]بود[. در همه  این سال ها بنده ایستادم و گفتم نتیجه  انتخابات 
مردم هرچه هس��ت باید تحقق پیدا کند، این آنجایی است که من در 
امر انتخابات دخالت می کنم و در مقابل مخالفین و معارضین انتخابات 
می  ایس��تم اما در بقیه  امور دیگر نه، باید مر قانون عمل بش��ود؛ مردم 

تشخیص بدهند و حرکت کنند.
 من پیش  بینی  ام این اس��ت که به توفیق اله��ی انتخابات ما انتخابات 
پرشوری خواهد بود، انتخابات فراگیری خواهد بود. امیدواریم ان شاءاالله 
نتیجه   انتخابات هم -چه در ش��وراها، چه در مورد ریاست جمهوری- 
چیزی باشد که موجب رضای الهی و س��عادت ملت ایران باشد و من 
می گویم انتخابات را خوب برگزار کنید، ملت سرافراز خواهد شد، ملت 
با انتخابات  خوب پیش خواهد رفت و دشمن هم به توفیق الهی هیچ 

غلطی نمی تواند بکند.

نسخه اينترنتي


